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I.Аннотация 

В методической разработке для учителей английского языка 

«Структурный подход в обучении написанию письма личного характера в 

формате ОГЭ»  представлены упражнения, которые можно использовать  в 

обучении написанию письма личного характера в формате ОГЭ. Содержание 

разработки опирается на требования к письменной части экзамена.  

   Разработка включает критерии оценивания данного вида задания, 

предметное содержание речи, путеводитель разговорных фраз, основные 

правила и советы для построения правильной письменной речи в английском 

языке с отработкой в упражнениях.  

   Методическая разработка может быть полезна как учителям, так и 

учащимся при самостоятельной подготовке к ОГЭ. 
 

II. Пояснительная записка  

 

               Долгое время навыкам написания письма в общеобразовательных 

школах придавалось второстепенное значение. Сегодня ситуация 

изменилась. В современных условиях существует реальная возможность 

вести личную и деловую переписку с носителями языка, а также общаться 

при помощи сети Интернет. Поэтому умение составлять ответ на письмо 

англоговорящего друга по переписке заявлено как цель обучения в 

программах общеобразовательных школ, на всех этапах обучения 

иностранным языкам. 

      В ОГЭ  - это задание повышенного уровня сложности, в ЕГЭ  - 

базового,  поэтому структурирование упражнений при обучении написанию 

письма личного характера облегчает подготовку к ОГЭ по английскому 

языку. 

Письмо личного характера в ответ на письмо «англоговорящего друга 

по переписке» (задание 35) можно написать на максимальное количество 

баллов, придерживаясь определенного клише и зная правила письменной 

речи. 

Какой уровень языка требуется на ОГЭ? 

ОГЭ рассчитан на уровень владения английским А2 (Elementary - Pre-

intermediate). Здесь не требуется перифраз, использование сложной лексики и 

т.д. Конечно, лучше показать свой высокий уровень владения лексикой и 

грамматикой. В ОГЭ строго считают ошибки и из-за этого можно потерять 

баллы, попытки выйди за свои пределы не поощряются (в отличие 

от Cambridge exams). 

Вопросы другу задавать не требуется. 



Письма на экзамене будут из открытого банка заданий ОГЭ, поэтому можно 

заранее отработать ответы на вопросы. 

 

III. Основная часть 

 

«Структурный подход в обучении написанию письма личного характера в 

формате ОГЭ» 

 

Шаг №1. Задание №1. Рассмотрим единые правила написания личного 

письма. 

Структура письма 

Личное письмо должно содержать:                     

- обращение 

- благодаpность  за предыдущие контакты 

- основная  часть (реакцию на событие в полученном письме, ответы на 3 

поставленных вопроса)  

-надежда на последующие контакты 

-завеpшающая фраза 

-подпись автора 

Объем 100-120 слов 

максимальное количество баллов –10 

Шаг №2. Задание №2. Ознакомление с содержанием путеводителя. 

Путеводитель разговорных фраз для портфолио выпускника 9 класса. 

SPEAKING GUIDE 

Expressing opinion 

I (don’t) think/imagine/feel/believe (that).. 

I (don’t) believe in.. 

In my opinion.. 

Personally, I believe/think, etc (that).. 

If you ask me,.. 

It seems to me (that).. 

Giving reasons 

…because… 

….because of… 

…’cos… 

…as… 

…since… 

 

Giving examples 

…for example… 

…for instance… 

…such as… 

…like… 

 

https://dzen.ru/away?to=http%3A%2F%2Foge.fipi.ru%2Fos%2Fxmodules%2Fqprint%2Findex.php%3Ftheme_guid%3D03719E19E1039FBA49E83B66BEFE6843%26proj_guid%3D8BBD5C99F37898B6402964AB11955663


In my view,.. 

As far as I’m concerned,.. 

To my mind,.. 

 

Suggesting and recommending 

My advice would be to… 

Why don’t you? 

If I were you, I’d… 

You should/could… 

How/What about… 

I suggest…. 

 

Agreeing and disagreeing 

I (completely) (dis)agree with you 

Yes, you’re right 

That’s right/true 

Exactly! 

I couldn’t agree more 

There’s a lot in what you say 

You’ve got a point 

I can see what you mean 

I can see your point 

I have to disagree with you 

I’m afraid I don’t agree with you 

 

Expressing certainty 

It must be… 

It can’t be… 

It’s definitely 

(not)… 

 

Expressing 

uncertainty 

It’s difficult to tell… 

I’m not really sure… 

 

Expressing possibility 

It might be… 

It may be… 

It could be… 

It’s possibly… 

Perhaps it… 

Maybe it… 

 

Comparing 

Both… 

…and… 

….also… 

Contrasting 

…but… 

..whereas…. 



…too. 

…as well 

 A/One similarity is (that)… 

 

….while… 

A/One difference is (that)… 

 

ВИДЫ УПРАЖНЕНИЙ В ОБУЧЕНИИ НАПИСАНИЯ ПИСЬМА 

ЛИЧНОГО ХАРАКТЕРА 

Шаг №3.Задание 3. Чтение письма-стимула и поиск информации                      

для написания основного содержания письма. 

Письмо-стимул 

.... It's great that you help to clean your city park. I have always thought of doing 
some voluntary work to help our environment. Could you advise me what 
environmental organization to join? How old do volunteers need to be? Will I need 
any special qualifications? I do not have much experience of environmental work 
but I like going for walks.  

Oh, I've got to go now as I am late for my football training. Hope to hear from you 
soon.' 

Write a letter to Mathew. 

  

Шаг 4. Подготовка к ответу на письмо 

Задание 3. Расстановка  частей письма в соответствующие рамки. 

 Best wishes, 

       Ann 

 Dear Mathew, 

 I have to go now to help my mum with cooking. Write back soon.              

 Thank you for your letter. Sorry, I haven't written for a long time. I was busy 

with my studies. 

 It's great that you've decided to become a volunteer. And in my opinion, the 

best organization to join is "Greenpeace" because it's the largest one and it 

has its offices in almost every city. You can become a volunteer if you are at 

least 14 years old and you don't need any special qualifications. You will 

only have to fill in the application form. As for me, I 've been the member of 

Greenpeace for  3 years now. 

    

 

 

 



 

 

      

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                            

Образец заполнения рамок    

                  

1. Dear Mathew, 

 

2. Thank you for your letter. Sorry, I haven't written for a long time. I was 

busy with my studies. 

 

3. It's great that you've decided to become a volunteer. And in my 

opinion, the best organization to join is "Greenpeace" because it's the 

largest one and it has its offices in almost every city. You can become a 



volunteer if you are at least 14 years old and you don't need any special 

qualifications. You will only have to fill in the application form. As for 

me, I 've been the member of Greenpeace for 3 years now. 

 

4. I have to go now to help my mum with cooking. Write back soon. 

 

5. Best wishes, 

 

 6.Ann 

 

Шаг №5. Тренировка в употреблении  средств логической связи (СЛС) в 

написании личного письма. 

Задание №4. Распределите слова-связки по смысловому значению. 

I (don’t) believe in.., In my opinion .., Personally, I believe/think, etc (that)..,It 

seems to me (that).., 

In my view ,.., ,To my mind,..,…because…,….because 

of…,…’cos…,…as…,…since…,…for instance… 

…such as… ,… I (completely) (dis)agree with you, Exactly! , I can see your point 

,I have to disagree with you 

I’m afraid I don’t agree with you, It must be…, It’s definitely (not)…, It’s difficult 

to tell… ,I’m not really sure…,It may be…,It’s possibly…,May be 

it…,Both…,…too.,…as well, A/One similarity is (that)… 

Contrasting ,…but…,….while…,My advice would be to…,If I were you, I’d…,I 

suggest…. 

Шаг 6. Задание 5. Заполните таблицу. Распределите фразы, СЛС в 

соответствующие рамки 



 Dear, as for me, it is great, by the way, tell me about, write back soon, I have to go 

now, in my opinion, I was busy, sorry, thank you,  

 

 

 

 

      

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ОТВЕТ 

Dear 

 

I was busy 

sorry 

thank you 



 

as for me 

it is great 

in my opinion 

 

 

I have to go now  

write back soon 

 

 

 

 

 

 

Шаг 7. Задание 5. Пропущены слова и фразы. Восстановите  текст 

письма по смыслу 

….Mathew, 

Thank you for your letter……, I haven't written for a long time. I was busy with 
my studies. 

…..you've decided to become a volunteer. ……, the best organization to join is 
"Greenpeace"…… it's the largest one and it has its offices in almost every city. You 
can become a volunteer if you are at least 14 years old and you don't need any 
special qualifications. You will only have to fill in the application form. ….., I 've 
been the member of Greenpeace for 3 years now. 

 I have to go now to help my mum with cooking. ……soon. 

….. wishes, 



Ann 

 

ОТВЕТ 

Dear Mathew, 

Thank you for your letter. Sorry, I haven't written for a long time. I was busy with 
my studies. 

It's great that you've decided to become a volunteer. And in my opinion, the best 
organization to join is "Greenpeace" because it's the largest one and it has its 
offices in almost every city. You can become a volunteer if you are at least 14 years 
old and you don't need any special qualifications. You will only have to fill in the 
application form. As for me, I 've been the member of Greenpeace for 3 years now. 

I have to go now to help my mum with cooking. Write back soon. 

Best wishes, 

Ann 

Шаг 8. Задание 6. Изучайте готовые клише писем и напишите ваш 

эталон  личного письма. 

1.Dear Kate, 

   Thank you for your recent e-mail. It was nice to hear  from you  again. Sorry, I 

haven’t written for a long time. I was busy with my studies. 

It’s great that….? 

Sorry, I have to finish as I need to help my friend. Write back soon. 

Best wishes, 

Daniil  

2. Dear Kate, 

Thank you for your recent e-mail. It was nice to hear  from you  again. Sorry, I 

haven’t written for a long time. I was busy with my studies.  

Now, I know all your news. 

In your e-mail you asked me several questions about…Ok, I’ll answer them with 

pleasure. 



Sorry, I have to finish as I need to help my friend . Write back soon. 

Best wishes, 

Daniil 

IV. Заключительная часть  
  

В заключение хочется подчеркнуть, что  данная методическая 

разработка «Структурный подход в обучении написанию письма личного 

характера  в формате ОГЭ» предлагает систему упражнений для поэтапного 

построения письменного текста личного письма, поэтому учителя 

иностранного языка могут применить рекомендации на практике                          

для тренировки навыка письменной речи.          
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